
 

 

  

jaargang 20, nr. 4 december 2022 

kwartaalblad voor Wolfheze 

Met in dit nummer o.a.: 

 onthulling monument voor de Glider Pilots 
 veel natuur-onderwerpen 
 running dinner en open tafel 
 herontwikkeling terrein Pro Persona 
 en nog veel, veel meer … 
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van de  
redactie  

 

Wat is er  weer ongelooflijk veel te 
“verhalen” over ons dorp Wolfheze. 
Daar doen wij het als redactie voor, 
een lezenswaardig dorpsblad maken 
voor en door inwoners. 
In deze editie besteden wij onder 
andere  aandacht aan een nieuwe 
inwoner van het Schild, brengen we 
een bezoek aan  het “Finnhouse”, 
vertellen over de nieuwbouw van de 
Brandweerkazerne en leest u over 
bezorgde bewoners rond de Duitse-
kampweg omtrent verkeersveilig-
heid. 
 

Verder is er belangrijke informatie 
van Natuurmonumenten die begin 
2023 de padenstructuur in Natuur-
gebied Wolfheze gaat aanpassen. Dit 
als uitvloeisel van het Recreatie 
Zoneringsplan Veluwe. En we 
hebben een update over de heront-
wikkeling van het Pro Persona 
terrein Wolfheze. Roel Ekeris, onze 
boswachter levert zijn laatste bij-
drage aan de Wolfskreet, omdat hij 
in maart volgend jaar met pensioen 
gaat. Vermeldenswaardige 
activiteiten in het vooruitzicht zijn 
o.m. een Winterwandeling, een 
Open Tafel en de Kerstvieringen en 
we hebben weer een “Hartblok”. 
 

Onze twee nieuwe redactieleden, 
Janet Esselaar en Marjan Onvlee, 
stellen zich voor en we nemen 

afscheid van Peter Jasperse, die 
gedurende tien jaar (!) de financiën 
én de lay-out deed. Dat zijn maar 
liefst 40 edities, dus vele uren inzet 
en hoofdbrekens. Chapeau en enorm 
bedankt Peter! 
 

Wij wensen u alvast prettige Kerst-
dagen en een goede jaarwisseling en 
we hopen met deze nieuwe redactie 
in 2023 weer mooie edities van de 
Wolfskreet te kunnen maken. 

 

Colofon 

De Wolfskreet is een gratis blad voor en door 
inwoners van Wolfheze, de Buunderkamp en het 
Hazeleger.  
Woont u buiten Wolfheze, dan kunt u de 
Wolfskreet voor € 12,50 per jaar toegestuurd 
krijgen. 
 
Uitgave december 2022 
Oplage 660 stuks 
Verschijning vier keer per jaar 
 
Contactgegevens 
Advertenties: advertentieswolfskreet@gmail.com 
Gea Slof 026-482 1810 
 
Redactie: redactiewolfskreet@gmail.com 
Gea Slof 06-4751 4393 
Janet Esselaar 026-474 2451 
Marjan Onvlee 06-5182 5855 
Marleen Hiltermann 06-4981 4588 
Tjerk Notten 06-2331 0187 
 
Columnist: Ulbe Anema (de Duizendjarige Den) 
Druk: Huisdrukkerij Pro Persona  
  (zinvolle dagbesteding voor cliënten) 
 
Het volgende nummer van de Wolfskreet 
verschijnt rond 13 maart 2023. Het aanleveren 
van kopij kan tot uiterlijk vrijdag 10 februari 2023. 
 
De redactie behoudt zich het recht voor om 
ingezonden stukken in te korten, aan te passen of 
niet te plaatsen. 
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Klok voormalige Open Hofkerk blijft 
behouden 
De kerkklok bij de voormalige Open 
Hofkerk blijft behouden. Daar zijn de 
werkzaamheden begonnen om de 
kerk en voormalige Burcht om te 
vormen tot woningen. De kerk blijft 
als gebouw intact met appartemen-
ten. Op de plaats van de Burcht 
komen twee nieuwe woningen. Door 
de herbestemming van de kerk tot 
woonruimte moest er een nieuwe 
plek gevonden worden voor de klok. 

 

De klok is oorspronkelijk van de ver-
dwenen kerk aan de Balijeweg 
(ongeveer waar nu het appartemen-
tencomplex staat). Nu er een nieuwe 
plek voor de klok moet komen, is het 
ook tijd voor een nieuwe klokken-
stoel, want de oude staat op instor-
ten. Het idee is om zowel de klok van 
de kerk – oorspronkelijk van de 
Balijeweg – en het glas in lood van 
de voormalige Open Hof kerk te

 
verwerken tot een nieuwe klokken-
toren, zodat er van beide kerken iets 
terug te vinden is. 
Plaats van de toekomstige klokken-
toren staat nog open, maar wellicht 
is het nieuw ingerichte dorpsplein 
een optie. 
De klok en een klein deel van de glas 
in lood ramen zijn overgedragen aan 
Dorpsbelang Wolfheze en gaan 
voorlopig in de opslag. Wij gaan op 
zoek naar een kunstenaar die de 
nieuwe klokkentoren kan vormgeven 
en maken. Kosten van het project 
zijn nog niet duidelijk, maar wellicht 
wordt te zijner tijd een crowdfunding 
actie ingezet om aan het benodigde 
bedrag te komen. 
 

Wordt vervolgd. 
 
Nieuw monument voor Glider Pilots 
onthuld in Wolfheze 
Met een respectvolle ceremonie en 
onder grote belangstelling is op 16 
september een nieuw monument 
onthuld voor de Glider Pilots die 
rond Wolfheze op 17 september 
1944 massaal zijn geland bij de Air-
borne. De onthulling werd verricht 
door burgemeester Agnes Schaap en 
kinderburgemeester Tom Eerens van 
de gemeente Renkum. 
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Een monument specifiek voor de 
Glider Pilots en copiloten was een 
vurige wens van nabestaanden. 
Meer dan 600 gliders landden op 17 
september 1944 rondom Wolfheze, 
op de Reijerscamp, Boschhoeve en 
Sinderhoeve. Het was de start van de 
poging de brug in Arnhem te ver-
overen en Nederland boven de 
rivieren te bevrijden. De piloten 
vervoerden materieel en manschap-
pen voor de operatie. Na de landing 
vochten ze mee en hielpen uiteinde-
lijk soldaten te vluchten over de Rijn 
naar het zuiden. 
 

Bij de ceremonie kwam de rol die de 
piloten en copiloten speelden na-
drukkelijk aan de orde. Ook werd 
een minuut stilte gehouden voor de 
overleden koningin Elizabeth van 
Groot Brittannië. Na de onthulling 
werden veel kransen gelegd, waar-
onder de luchtmacht, gemeente 
Renkum en de inwoners van Wolf-
heze. De laatste werd gelegd door 
Jan Aalderink en Paul Hendriks, 
leden van het Airborne Comité Wolf-
heze en al jaren betrokken en actief 
bij de herdenkingsmaand. 
 

Het Airborne Comité Wolfheze hoopt 
dat met het nieuwe monument de 
gebeurtenissen die zich in en rond-
om dit dorp hebben afgespeeld, met 
als start het noodlottige bombar-
dement als opmaat voor de lucht-
landingen, beter voor het voetlicht 
komen. Dat doet recht aan de slacht-
offers die vielen in dit dorp bij het 

bombardement en aan de geschiede-
nis. 

 
Bloemen voor Ulbe Anema bij 
herdenking Airbornebank 
Sinds 1991 wordt in september bij de 
Airbornebank, bij het Dorpsplein in 
Wolfheze, een herdenking gehouden 
om stil te staan bij iedereen die in 
1944 het grootste offer bracht in een 
poging om Nederland te bevrijden 
van de Duitse bezettingsmacht. Zo 
ook afgelopen zondag 18 september. 
Het was een regenachtige herden-
king, maar wel onder aanwezigheid 
van burgemeester Agnes Schaap van 
de gemeente Renkum. Die was, net 
als Ulbe Anema – die al sinds 1991 
de herdenking organiseert -, verrast 
door het dankwoord en de bloemen 
die Ulbe overhandigd kreeg van het 
Airborne Comité Wolfheze. 
 

De herdenking van 2022 was volgens 
strak protocol als andere jaren. Sinds 
de start in 1991 is dorpsgenoot Ulbe 
Anema de grote initiator. Dit keer in 
de stromende regen en ondanks dat 
was het rondom de bank goed 
gevuld met dorpsgenoten, Britse 
militairen en nabestaanden van de 
Glider Pilots. 
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In de laatste vergadering van het 
Airborne Comité Wolfheze had Ulbe 
echter aangeven na 32 jaar het 
stokje te willen overdragen. De bank 
bij het Dorpsplein is in het verleden 
geadopteerd door de Glider Pilots, 
die in grote getale rondom Wolfheze 
landden in 1944 op Reijerscamp, 
Boschhoeve en Sinderhoeve. De 
herdenking in het verleden was met 
veel veteranen die daar speciaal voor 
naar Wolfheze kwamen. Een lunch in 
de voormalige Burcht was steevast 
onderdeel van het programma, met 
als afsluiting de herdenking bij de 
Airbornebank. Na twee sobere 
herdenkingsjaren vanwege corona, 
was dit jaar voor het eerst dat geen 
enkele Glider veteraan nog aanwezig 
kon zijn. Nabestaanden wel. 
 

Na de toespraak, Last post, volkslie-
deren, kranslegging en afsluiting 
werd de strakke ceremonie doorbro-
ken. Namens het Airborne Comité 
Wolfheze nam Frans van Daal het 
woord. Hij bedankte Ulbe voor de 32 
jaar enorme toewijding en overhan-
digde onder luid applaus een bos 
bloemen. Ulbe was zichtbaar verrast 
en geroerd. 

De herdenking van allen die vielen 
wordt in de toekomst zeker voort-
gezet op 4 mei bij dodenherdenking 
en in de Airbornemaand september. 
Waar en op welke wijze wordt in het 
Airborne Comité Wolfheze – waar 
Ulbe gelukkig nog altijd wel deel van 
uitmaakt – verder besproken. 
 
Statushouders in woningen Pro 
Persona 
Vanuit de gemeente Renkum kwam 
eind september onderstaand nieuws 
over de komst van statushouders op 
het terrein van Pro Persona.  
 

Op het terrein van Pro Persona 
worden op dit moment ongeveer 15 
woningen voor statushouders gereed 
gemaakt. De verwachting is dat de 
woningen eind oktober gereed zijn. 
Het is de bedoeling hier gezinnen en 
eventueel een beperkt aantal alleen-
gaanden tijdelijke opvang (2 jaar) te 
bieden.  
Welke statushouders er komen 
weten we nog niet, het zullen waar-
schijnlijk ook statushouders vanuit 
omliggende gemeenten zijn. Zodra 
we hierover meer informatie hebben 
delen we dit met u. 
 

Wij begrijpen dat het van belang is 
om de nieuwe gezinnen goed te laten 
landen en hen de mogelijkheid te 
bieden om te kunnen integreren.  
En we waarderen het daarom dat u 
in Wolfheze betrokken bent bij alle 
nieuwkomers. 
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Inmiddels is er een overleg opgestart 
met Dorpsbelang Wolfheze, Anne-
mieke Nijeboer, Ellen Ninaber en de 
gemeente om te kijken wat er moge-
lijk nodig is om de nieuwkomers te 
ondersteunen. 
 

Bron: gemeente Renkum 
 

 
 
 
 

 

Kerst- en nieuwjaarswens 
 

De bestuursleden van Dorpsbelang 
Wolfheze wensen alle inwoners 
sfeervolle kerstdagen en een saam-
horig 2023.  
 

Wij hopen u in 2023 regelmatig te 
ontmoeten op uiteenlopende 
momenten in ons mooie dorp. 
 

Het jaar 2023 zullen wij een nieuwe 
koers gaan varen, waarin wij onze 
leden op belangrijke onderwerpen 
nauw en actief willen betrekken. 
Onze koers lichten wij in 2023 nader 
aan u toe. 
  

 
Oproep betaling 
lidmaatschapsbijdrage 2023 
Dorpsbelang 
 

Het nieuwe jaar staat voor de 
deur. Fijn als u ook dit jaar uw 
Dorpsvereniging en de activi-
teiten die zij organiseert en 
ondersteunt mogelijk maakt !  

 

Pak meteen even uw mobiel, 
computer, laptop, tablet of 
bankoverschrijving en maak uw 
bijdrage over.  
 

Dat kan op bankrekening NL22 
ABNA 0515 4467 18 t.n.v. 
Vereniging Dorpsbelang 
Wolfheze e.o. onder vermelding 
van "lidmaatschapsbijdrage 
2023" en uw naam, adres en 
liefst ook e-mailadres. 
De bijdrage bedraagt ook 
komend jaar € 7,50 per huis-
houden. 
 

Lid worden ?: 
Maak ook dan € 7,50 over op: 
NL22 ABNA 0515 4467 18 t.n.v. 
Vereniging Dorpsbelang 
Wolfheze e.o. onder vermelding 
van "nieuw lid 2023" en uw 
naam, adres en liefst ook e-
mailadres. U bent dan direct lid 
tot wederopzegging. 
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Het Wolfhezer Finnhouse 
 
 

De familie Sietsema heeft lang 
gezocht naar een plek om zelf een 
huis te gaan bouwen in of rond Wolf-
heze. Arien en Wietske hebben in 
hun jeugd aan de noordkant van de 
Veluwe gewoond en later gedurende 
elf jaar in Arnhem met dochter en 
zoon. 
 

Begin 2019 lukte het bij toeval om 
een bosperceel aan de Balijeweg te 
kopen, dat al wel een bouwvergun-
ning had maar geen enkele basis- 
voorziening. Het hele vergunningen-
proces daarvoor duurde een jaar; 
vertraging was er door de Corona- en 
de stikstof-crisis (op provinciaal 
niveau). Het volgende project was 
om de grond bouwrijp te maken. 
Hiervoor heeft een plaatselijk bedrijf 
op fantastische wijze de houtkap 
verzorgd. Toen kon er gestart 
worden met bouwen en vervolgens 
was het huis in vijf maanden klaar! 
 

Gekozen is voor een groot “Finn-
house”, wat betekent dat er sprake is 
van duurzame houtbouw en natuur-
lijke isolatie. Er is zowel Fins als 
Nederlands hout gebruikt.  
De voorkant van het huis is dichter 
gemaakt, maar aan de achterkant 
van het huis zijn (van boven tot 
onder) grote “triple-isolatie” ramen 
aangebracht. Hierdoor komt de 
prachtige tuin voortdurend binnen, 
op elke plek waar je bent. 

 
 

In het totaal is er 225 m2 aan woon-
oppervlakte. Alleen op de beneden-
verdieping is vloerverwarming en de 
vloer is bedekt met kurk voor een 
natuurlijke uitstraling. De wanden 
zijn geïsoleerd met schapenwol, er 
zijn zonnepanelen op het dak en er is 
een middelgrote warmtepomp. In de 
zomer is het lekker koel in huis en ’s 
winters aangenaam warm. 
 

Inmiddels woont de familie twee jaar 
in Wolfheze. Arien kan vanwege zijn 
werk als interim-projectmanager 
veel vanuit huis werken. Dit doet hij 
in het omgebouwde atelier van 
Wietske, die keramist is en daarin 
ook lessen geeft. Zij heeft haar “Ate-
lier W” inmiddels in Doorwerth met 
meer ruimte om les te geven.  
De familie heeft al een paar buurt-
borrels meegemaakt en is fan van 
het “running-dinner”. Als lid van t.v. 
de Slenk, ervaren zij altijd ruimte om 
te spelen en een fijne sfeer in het 
clubhuis. De inburgering in het dorp 
heeft hen niet veel moeite gekost!  
 

Gea Slof en Marjan Onvlee 
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 kersteditie 
 
Vorig jaar rond deze tijd stelde de 
redactie van de Wolfskreet de vraag 
hoe de Bananenbult en de Leeuwen-
kuil aan hun naam komen. Unieke 
benamingen van de Matterhorn en 
Mont Blanc van Wolfheze waar de 
kinderen in de winter met sneeuw 
vanaf roetsjen. De aanduiding van de 
Bananenbult komt uit iemands dikke 
duim gezogen. Over de Leeuwenkuil 
kan ik wel wat vertellen…. 
 

Het verhaal begon lang, lang gele-
den, toen de duizendjarige den nog 
slechts het formaatje bonsaiboompje 
had. In die tijd leefden er twee wol-
ven in Wolfheze. De één had een 
prachtige donkere vacht en de ander 
was spierwit.  
Het boterde niet tussen die twee, en 
dat is licht uitgedrukt. Elke dag 
leverden de wolven een strijd met 
elkaar. De zwarte wolf was slecht, 
boos, vol afgunst, leugens en wrok. 
De wolf met de lichte vacht was 
goed, vriendelijk, hoopvol en gaf 
vreugde. Die twee wolven waren zo 
verschillend, elkaars tegenpolen. De 
twee konden niet met elkaar.  
Op een dag kwam het tot een fatale 
confrontatie. Wit stond tegenover 
zwart, zwart tegenover wit. Bij het 
vallen van de avond vochten de 
wolven met elkaar als leeuwen. 

 
 
 

 
Bij een grote kuil achter op het Pro 
Persona terrein is het conflict 
beslecht. Daar, in die kuil waar 
gevochten werd als leeuwen, stopte 
het voor de wolf… Sinds die tijd heet 
die kuil de Leeuwenkuil, refererend 
aan hun gevecht. 
 

Wil je weten wie er nu gewonnen 
heeft in de Leeuwenkuil? Dat is een 
lastige vraag! 
De strijd tussen die twee wolven, 
tussen goed en kwaad, tussen slecht 
en vriendelijk, tussen duister en 
hoop stopt eigenlijk nooit. Beide 
wolven horen bij het leven, en leven 
in ieder mens. Het is een strijd die 
we allen voeren in onszelf. Welke 
wolf grootser kan worden? De wolf 
die jij voedt!  
In deze donkere tijd zie ik gelukkig 
een boel witte wolven door 
Wolfheze lopen. 
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Nieuwe ontwikkelingen bij de 
Beatrixschool  
 
 
 
Onderwijsactiviteiten 
Iedereen in Wolfheze weet de 
Prinses Beatrixschool wel te vinden.  
Het is een fijne school waar naast 
mooi onderwijs ook allerlei andere 
activiteiten ontplooid worden. Zo 
hebben we recent nog samen met de 
buurtgenoten van een heerlijk kopje 
groentesoep uit de eigen school-
moestuin kunnen proeven. De 
kinderen hebben het afgelopen half 
jaar, onder leiding van Wendy Vlier, 
in de tuin voor de school in hun 
eigen moestuin gewerkt. Behalve dat 
dit ontzettend leerzaam is, was het 
natuurlijk ook gewoon leuk om te 
doen. En als je dan ook nog van je 
eigen oogst een lekker soepje kunt 
maken, dan weet je helemaal waar je 
het voor gedaan hebt.  
Ouders en Wendy willen we via deze 
weg nog hartelijk bedanken voor 
deze traktatie. 
 

Maar er gebeurt nog veel meer in en 
rond ons schoolgebouw …  
 

Steeds meer groepen weten ons te 
vinden die een plekje zoeken om te 
vergaderen, te sporten of gewoon 
samen willen komen. 

 
We hebben daarvoor een kleed-
ruimte van de gymzaal omgetoverd 
tot een mooie ruimte die geschikt is 
om te ontmoeten. 
 

Tevens hebben we een pantry inge-
richt zodat er ook een kopje koffie of 
thee geschonken kan worden.  
En natuurlijk is er ook nog de buiten-
ruimte. Fijne bankjes op het school-
plein om even naar buiten te kunnen 
als daar behoefte aan is.  
 

Kortom, er is een fijne nieuwe plek in 
Wolfheze erbij voor eenieder die 
samen wil komen.  
Wat ons betreft staat ruimte bieden 
om te ontmoeten voorop. We vragen 
daarom slechts een kleine huur om 
de kosten te dekken.  
 

Bent u benieuwd naar de mogelijk-
heden, neem dan gerust contact op 
met Peter Peltzer. Hij is de verant-
woordelijke voor het beheer van de 
ruimtes. 
 
Hartelijke groet, 
 

Roland Stoffelen 
directeur Prinses Beatrixschool 
  



14 
 

  



15 
 

Update herontwikkeling Pro 
Persona terrein Wolfheze 
 

Vanuit Pro Persona en de Gemeente 
Renkum geven wij de lezers van de 
Wolfskreet graag een update om-
trent de herontwikkeling van het Pro 
Persona terrein in Wolfheze.  
 

In de toekomst gaat Pro Persona een 
gedeelte van haar terrein verkopen 
voor woningbouwontwikkeling. In de 
komende jaren wordt het terrein 
daarom her-ontwikkeld tot een om-
geving waarin wonen, zorg, dag-
besteding, werk, natuur en vrijetijds-
besteding gaan samenkomen. Wij 
willen de inwoners van Wolfheze 
hierbij zo goed mogelijk informeren 
en betrekken. 
 

Wandelingen 
Afgelopen zomer hebben veel inwo-
ners van Wolfheze gewandeld over 
het terrein van Pro Persona. We 
hebben toen laten weten waarom 
een herontwikkeling van het terrein 
noodzakelijk is. Met plezier kijken we 
terug op de grote belangstelling die 
hiervoor was. Wij hebben goede 
gesprekken met u gehad en hebben 
veel interessante suggesties, leuke 
ideeën en mogelijke aandachts-
punten ontvangen, waarvoor veel 
dank. Zo zijn er al veel ideeën over 
gezamenlijke nieuwe voorzieningen 
gegeven, zoals een medisch centrum 
of een supermarkt.  

 

Projectteam met Gemeente 
Renkum 
De Gemeente Renkum heeft in het 
najaar een programmamanager en 
een omgevingsmanager aangesteld. 
De communicatie naar de inwoners 
over de herontwikkeling van het 
terrein wordt door de gemeente, in 
samenwerking met Pro Persona, 
opgepakt. Samen met de inwoners 
van Wolfheze willen wij praten over 
de kansen en voordelen die kunnen 
ontstaan voor het dorp, de bewoners 
en voor Pro Persona. Ook heeft u 
wellicht aandachtspunten en moge-
lijke zorgen. We zijn nu bezig om een 
planning voor de komende tijd te 
maken en om het bovengenoemde 
participatietraject op te starten. We 
gaan u later informeren hoe dit 
traject er verder precies uit gaat zien.  
 

Tijdsplanning 
Dit soort herontwikkelingstrajecten 
duren over het algemeen lang, zelfs 
vaak meerdere jaren. Voordat er 
daadwerkelijk gebouwd kan gaan 
worden, vindt er een lange voor-
bereiding plaats. 
 

Mini-enquête over digitaal platform 
Om te weten te komen of er interes-
se is om via een digitaal platform op 
de hoogte gehouden en betrokken te 
worden, is er eind oktober een kleine 



16 
 

vragenlijst rondgestuurd. Ook 
vroegen we via welke communicatie-
middelen u verder het liefst geïnfor-
meerd en betrokken wil worden. 
Deze mini-enquête heeft o.a. ook op 
de website van Dorpsbelang gestaan. 
Op het moment van het schrijven 
van dit artikel zijn we de resultaten 
nog aan het verwerken. We houden 
u op de hoogte van de uitkomsten. 
 

Nieuwsbrief 
We gaan u in ieder geval op de hoog-
te houden door middel van nieuws-
brieven. Er wordt hard gewerkt aan 
de eerste nieuwsbrief. Het streven is 
om de eerste in december te laten 
verschijnen. 
 

Omgevingsmanager Alied Fijen 
Alied Fijen is de recent aangestelde 
omgevingsmanager van de gemeen-
te Renkum die zich met het partici-
patietraject met betrekking tot de 
herontwikkeling van het Pro Persona 
terrein gaat bezighouden. In de 
nieuwsbrief zal Alied zich aan u 
voorstellen en in het volgende 
nummer van de Wolfskreet kunt u 
een interview met haar lezen. Zij 
gaat onder andere de wensen en 
belangen van inwoners en andere 
belanghebbenden in kaart brengen. 
 

Vragen en suggesties? 
Heeft u vragen of suggesties over de 
herontwikkeling van het Pro Persona 
terrein? Stuur dan een e-mail naar: 
wolfheze.bouw@propersona.nl. Dit 
is een tijdelijk e-mailadres. Er is een 

nieuw mailadres bij de gemeente in 
ontwikkeling, dit zal in de eerste 
nieuwsbrief worden vermeld. 
 

door: Christa van Duin 
woordvoerder/senior communicatie-
adviseur a.i. Pro Persona 
 

 

 

Kunstz!nnig op Pro Persona 
 

Op zes zaterdagen, verspreid over 
oktober, november en december, 
werden er diverse workshops 
gegeven op het Pro Persona Park in 
Wolfheze. Mensen met én zonder 
een psychische kwetsbaarheid 
kwamen samen om aan de slag te 
gaan met productontwerp, schrijven, 
fotografie, drukkunst, dans en/of 
muziek.  
Kunstenares Sifra Kock, één van de 
organisatoren van deze workshop-
reeks, was erbij: “Het was enorm 
leuk om te zien hoe natuurlijk de 
groepen mengden en iedereen  
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geconcentreerd aan het werk was 
ten tijde van de diverse creatieve 
praktijklessen. En wat hebben we 
veel gedaan: er is bestek ontworpen, 
teksten geschreven, geëxperimen-
teerd met monoprints, geïmprovi-
seerd gedanst en geleerd door 
middel van muziek.  

Door middel van de workshops en de 
thema’s ontstonden uiteenlopende 
gesprekken, soms klein, soms 
persoonlijk of voor iedereen heel 
herkenbaar.” 

Manager Zin! Dagbesteding, Miranda 
van de Pol, geeft aan dat de intentie 
is om de succesvolle reeks volgend 
jaar voort te zetten.  
“De afstand tussen ons park en de 
samenleving, en daarmee tussen 
mensen binnen de GGZ en daar-
buiten, is weer een stapje kleiner 
geworden. Samen komen, elkaar 
spreken en zien, helpt om vooroor-
delen en clichés te doorbreken. Dat 
dit kan aan de hand van toffe work-
shops, is alleen maar extra winst en 
daarmee reden om hier een mooi 
vervolg aan te geven.”  
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De wereld mooier achterlaten 
Sommigen van jullie hebben mij vast 
wel eens in het dorp rond zien rijden, 
in een blauw autootje met het logo 
“Meerbomen.nu”. En regelmatig 
krijg ik de vraag “wat betekent dat 
nou”, of “staan er al niet genoeg 
bomen in Wolfheze?” En recent 
kreeg ik de vraag of ik dat eens kan 
uitleggen in de Wolfskreet, dus bij 
deze!  

“Meerbomen.nu” is een campagne 
van Urgenda, gestart op initiatief van 
Stichting MEERGroen en heeft 
kunnen opschalen dankzij Caring 
Farmers. Doel is om in de komende 
jaren miljoenen extra bomen te 
planten in Nederland; goed voor het 
klimaat en broodnodig voor het her-
stellen van de biodiversiteit! 
“Meerbomen.nu” doet dat, met hulp 
van vele vrijwilligers, door overdadi-
ge en ongewenste zaailingen van 
bomen en struiken te verzamelen, 
meestal uit natuurgebieden maar 
ook op particuliere terreinen in 
overleg met de beheerders en eige-
naren. Deze zaailingen worden ver-
volgens gratis weggegeven aan 
boeren en burgers die ze willen 
planten. Waar de berk of meidoorn 
op de ene plek kansloos of niet 
gewenst is, staat een ander er om te 
springen! In de afgelopen twee jaar 
groeiden we uit van een klein groep-
je vrijwilligers dat begon in regio 
Amsterdam en Arnhem, naar tien-
tallen organisaties en overheden, 

 
 

vele boswachters en honderden 
enthousiaste vrijwilligers in het hele 
land die meehelpen. En tot nog toe 
hebben we bijna een miljoen zaai-
lingen verplant van een kansarme 
naar een kansrijke plek, bij boeren 
en burgers. Zo helpen we mee met 
de vergroening van Nederland en 
hopen we ons land een beetje mooi-
er achter te laten voor onze (klein)-
kinderen. In Wolfheze verzamelen 
we regelmatig jonge boompjes in de 
Johannahoeve, maar ook in een 
aantal bostuinen van dorpsbewo-
ners. De boompjes worden of direct 
weggegeven of ingekuild o.a. bij mij 
in de “hub Wolfheze” waar de 
zaailingen kunnen worden 
opgehaald.  
“Meerbomen.nu” kan nog veel hulp 
gebruiken, incidenteel of regelmatig, 
iedereen is welkom! Heb je belang-
stelling om “Meerbomen.nu” te 
helpen met zaailingen verzamelen in 
de regio, of als chauffeur (om af en 
toe boompjes te vervoeren, als je 
auto met trekhaak hebt), of heb je 
overtollige zaailingen in de tuin die je 
wilt doneren, of zou je graag gratis 
boompjes komen ophalen om te 
planten, registreer je dan bij Meer-
bomen.nu (www.meerbomen.nu) of 
stuur een mail naar: 
gelderland@meerbomen.nu, dan 
nemen we contact met je op.  
 

Irma van Die, Wolfheze Team 
Gelderland, regio Arnhem-Ede 
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Sint Maarten 2022 
 

Op 11 november werd er weer volop 
gezongen door de kinderen uit Wolf-
heze. Met zelfgemaakte lampionnen 
trokken ze door de straten en vier-
den zij Sint Maarten. Speurend bij elk 
huis of er een lichtje brandt, en als 
dat werd gevonden, werd de voor-
deur bedolven onder enthousiasme. 
Dat luide gezang werd natuurlijk 
beloond met lekkers.  
Met een prachtige oprechtheid waar 
alleen kinderen mee wegkomen, 
werd de aangeboden waar beoor-
deeld en werd iets gekozen. De 
kleintjes zie je wikken en wegen, 
volop onder de indruk van een volle 
snoepmand. De kinderen uit de 
bovenbouw kennen inmiddels de 
fijne kneepjes van het Sint-Maarten-
lopen en dragen hun rugzak 
standaard op de buik, zodat je geen 
tijd verliest met opbergen en snel 
door kunt naar de volgende bel. 
 

Sinds corona is er geen centrale 
aftrap meer vanaf het Dorpsplein. 
Ieder groepje start vanaf zijn eigen 
voordeur. Dat maakt de spreiding 
van kinderen door het hele dorp 
eigenlijk veel leuker. Nieuw dit jaar 
was de start van een paar groepjes 
vanaf het Schild. De Oekraïense 
kinderen hebben onder begeleiding 
van Sint Maarten-Maatjes kennis-
gemaakt met deze traditie en volop 
genoten. 
 

Ook waren, verspreid over het dorp, 
5 vuurkorf-plekken ingericht. Daar 
hadden mensen hun oprit met mooie 
lichtjes versierd. Bij een knisperend 
vuurtje werd ranja en glühwein 
geschonken met wat lekkers erbij. 
Het was een zeer welkom rustpunt 
voor de avondwandelaars. Het 
brengt zoveel gezelligheid tussen 
kinderen én ouders. 
 

In de wintertijd als de dagen snel 
korter worden, licht Sint Maarten 
ons dorpje op, wat een mooi feest 
was het weer! Een bijzondere dank 
aan Dorpsbelang Wolfheze en Henri 
Bloem voor hun financiële bijdrage 
om dit feest weer mogelijk te maken. 
 

Groet namens de St Maarten-cie van 
Irene, Ester en Julia 
 

Friso trots met lampion  
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Een nieuwe inwoner van 
Wolfheze 
 
Na het aanbellen bij de ingang van 
het Schild, zie ik door de grote ramen 
Bep met kwieke pas door de gang 
richting deur lopen. Dit terwijl ik 
weet van eerdere ontmoetingen, dat 
Bep niet kan zien. In haar beneden-
woning, word ik begroet door gelei-
dehond Kajsa en drie katten; er zijn 
ook zes cavia’s. De huiskamer heeft 
een open keuken en er is een tuin, 
die Bep nog gaat opknappen. Het is 
fijn voor Kajsa, de Schotse collie die 
zij zelf heeft laten trainen, om veel 
buiten te zijn. Verschillende oude 
klokken bimbammen tijdens ons 
gesprek. Bep zet in een handomdraai 
thee en serveert koekjes. Weer merk 
ik daarbij, dat zij niet onderdoet voor 
iemand die kan zien. Het lezen van 
boeken, kranten en de interne 
berichten gaat via een speciale web-
box, middels braille of gesproken 
woord. Een vrijwilliger gaat wekelijks 
met Bep en Kajsa wandelen, zo ver-
kent zij de hele omgeving. Bep voelt 
zich hier inmiddels helemaal thuis. 
 

Bep van Houwelingen is in maart dit 
jaar naar Wolfheze verhuisd vanuit 
Naarden. Na 46 jaar werken als 
telefoniste bij Burgerzaken van de 
gemeente Naarden volgde er 
pensioen. Bep kende het Schild en 
Wolfheze al omdat haar beste 
vriendin en kennissen er wonen. 

 

Zij stond op de wachtlijst bij het 
Schild, dus toen er een aanbod 
kwam om naar Wolfheze te 
verhuizen, was de beslissing snel 
genomen.  
Nadat bleek dat het Schild failliet 
ging, was er onrust bij een aantal 
bewoners over de nabije toekomst. 
Maar woon- zorgorganisatie Pleyade, 
laat de situatie na overname zo veel 
mogelijk onveranderd. 
 

Afgezien van uitstapjes met vriendin-
nen naar Oosterbeek, de markt of de 
Stationswinkel is Bep vaste gast bij 
de Tijd. Koningsdag, de midzomer-
wandeling en de ondernemersdag in 
Wolfheze vond zij erg geslaagd. 
Contact maak je hier gemakkelijk en 
de woonomgeving is lekker rustig. 
 

Haar tip: gewoon een beetje reke-
ning houden met elkaar.  
 

Marjan Onvlee 
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Tijd voor een smulbos! 

 

Het is herfst en de verzameltijd is 
begonnen. Een ekster vliegt over de 
tuin met een walnoot in zijn snavel. 
Hij laat de walnoot vallen en een 
eekhoorn sprint ermee vandoor met 
een woedende ekster achter zich 
aan. Een onvergetelijke scene die 
doet denken aan de discussies op de 
sociale media over het rapen van 
teveel tamme kastanjes waardoor de 
dieren in het bos beroofd zouden 
worden van hun voedsel.  
 

Overal is concurrentie om ruimte en 
voedsel. Laatst werd ik onaange-
naam getroffen dat de route die ik al 
30 jaar loop is afgesloten vanwege 
een nieuwe zonering. Buiten wonen 
maar met steeds minder uitvals-
routes, het voelt niet goed. Van 
afgesneden routes hebben dieren 
nog veel meer last, bijvoorbeeld de 
reptielen voor wie de spoorzone een 
belangrijke verbindingsroute is die 
door de ondertunneling van het 
spoor wordt doorgeknipt. 
 

Tijdens corona bleek de behoefte 
aan buitenrecreatie zo groot dat de 

natuurgebieden er zwaar onder te 
lijden hadden. Logisch dat de natuur-
organisaties meer rustgebieden in-
richten voor het wild. Maar meer 
recreatieve natuur is net zo hard 
nodig. Meer mogelijkheden in de 
directe leefomgeving om te wande-
len, te spelen, hutten te bouwen, te 
struinen, de hond te laten rennen en 
“in het wild” te plukken.  
 

Goed nieuws! Bij de inrichting van de 
Reijerscamp is ruimte gereserveerd 
voor een “smulbos” en een speelbos. 
Dat bordje “speelbos” is ergens 
anders geplaatst en voor het smul-
bos leek te weinig animo. Natuur-
monumenten noemde het overigens 
een buurtboomgaard. Ook leuk, 
maar wel bewerkelijker dan een 
smulbos. 
Misschien is het tijd om de vraag 
opnieuw te stellen: is er animo in 
Wolfheze om dat smulbos  of een 
buurtboomgaard alsnog te realise-
ren? De natuur een handje helpen 
kan ook minder ambitieus vandaag 
nog. 
 

Op het terrein van Willemsen Naald-
hout groeien een aantal grote tam-
me kastanjebomen. Die staan op de 
nominatie om gekapt te worden als 
de bouw van de woonwijk Boven 
Heide gaat beginnen.  
Hoogste tijd dus om als een eek-
hoorn her en der kastanjes te zaaien 
voor de volgende generaties kinde-
ren die hier zullen opgroeien! 
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Yvette van Boven (o.a. schrijfster van 
kookboeken) woont in Ierland. Ze 
vertelt hoe op een dag een ambte-
naar van de gemeente aanbelt en 
haar vraagt welke vruchtboom ze 
voor haar deur geplant wil hebben. 
Vruchtbomen als laanbeplanting in 
woonwijken en in het buitengebied; 
in diverse landen normaal maar in 
Nederland is het fenomeen nog 
onbekend.  
 

Met al die woningbouwplannen zal 
de druk op onze natuur verder 
toenemen. 

We kunnen niet vroeg genoeg begin-
nen met nadenken over slim gebruik 
van de ruimte. Hoe kunnen we 
zorgen dat de jeugd dicht bij huis 
vindt wat kinderen nodig hebben? 
Ongestoord kunnen struinen, pluk-
ken en rapen? Dat Oerrrgevoel, en 
dan echt.  
 

Mijn buurman en ik hebben vorig 
jaar alvast ergens een paar walnoot-
boompjes herplant die de eekhoorn 
in mijn tuin had gezaaid. Ze doen het 
goed. 
 
Ellen Ninaber 
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Running Dinner Editie 2022: 
als vanouds! 
 
Voor het eerst sinds Corona volgens 
het originele concept. Dat wil 
zeggen: verzamelen met alle deel-
nemers - 66 in totaal - op een cen-
traal punt, een drie-gangen diner op 
wisselende locaties en met een 
wisselend gezelschap en een na-zit. 
Vanaf 5 uur werden de deelnemers 
gastvrij ontvangen in de kantine van 
Tennisvereniging De Slenk. Onder 
het genot van een drankje is het al 
snel een gezellige drukte. Het is leuk 
om te zien dat een groot aantal 
nieuwe gezichten de kans had aan-
gegrepen om andere dorpsgenoten 
te ontmoeten.  
Nadat alle koppen geteld waren 
werden de enveloppen met de 
indeling uitgedeeld. Altijd een 
spannend moment, want waar ga je 
straks naartoe? Even na zessen 
vertrekken de deelnemers naar het 
toegewezen adres voor het voorge-
recht en begint het Running Dinner 
echt. Op deze mooie nazomer-avond 
is het in de Wolfhezer straten 
drukker dan anders. Veel mensen 
pakken de fiets om van adres naar 
adres te gaan. Na het dessert was er 
de mogelijkheid om naar De Slenk 
terug te keren en na te praten.  
Velen echter hadden hun na-zit op 
het laatste adres. 

 

Uiteindelijk leverde het onverwachte 
ontmoetingen en geanimeerde 
gesprekken op. 
Noteert u het vast in de agenda? 
Running Dinner, editie 2023 op 
zaterdag 7 oktober 2023.  
Opgeven of meer informatie via 
runningdinnerwolfheze@gmail.com 
 
 
 
Winter Wine 
Net als bij het Running Dinner zijn 
deelnemers één keer gastheer/  
-vrouw en wordt er op twee andere 
adressen - met een wisselend gezel-
schap - geproefd. Op het gastadres 
wordt een drankje geserveerd met 
een hapje. Een biertje of sapje is 
natuurlijk ook prima!  
Het gaat vooral om de gezelligheid 
en het ontmoeten van nieuwe 
dorpsgenoten. Na de eerste ronde ga 
je naar het tweede adres voor de 
tweede ronde. En vervolgens naar 
het derde adres voor de derde 
ronde. 
 

Winter Wine op zondagmiddag 12 
februari 2023.  
Opgeven of meer informatie via 
winter.wine.wolfheze@gmail.com  
 
  



24 
 

 

  



25 
 

Soepfeest op het schoolplein 
 

Kom de soep proeven die is gemaakt 
van de groenten in de schoolmoes-
tuin!  
Die uitnodiging ontvingen omwonen-
den van de Prinses Beatrixschool en 
ouders en leerlingen van de groepen 
4,5 en 6. Zaterdag 22 oktober was 
het zo ver. In de moestuin stond nog 
palmkool en er lagen pompoenen. 
Eerder hadden de leerlingen al onder 
meer bonen, maïs en bieten geoogst. 
De laatste groenten uit de tuin ver-
dwenen in twee grote pannen, leuk 
om uit te delen aan de buurt.  
Het soepfeest was ook een mooie 
gelegenheid voor omwonenden om 
eventueel wat vragen te stellen over 
de moestuin. Op het menu: ribollita-
soep en pompoensoep. 

 

Iedereen had zijn eigen lepel en 
soepkom meegebracht. Dat scheelde 
weer wat afval. Kinderen konden een 
eigen broodje bakken aan een stok 
boven de vuurschaal.  
 

In het voorjaar van 2023 gaan leer-
lingen van de groepen 4 en 5 op-
nieuw aan de slag met de moestuin. 
Ze werken dan elke week een mid-
dag lekker een poos buiten en leren 
ondertussen meer over groenten en 
kruiden kweken.  
 

Tjerk Notten 
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Even voorstellen 
 

Mijn naam is 
Marjan en ik 
ben een nieuw 
redactielid van 
de Wolfskreet, 
daarbij heb ik 
de taak de 
eindredactie te 

verzorgen. Gelukkig is er binnen de 
redactie veel ervaring en bereidheid 
(geduld) aanwezig, en leer ik al snel 
de mores van onze redactie kennen.  
 

Al 23 jaar woon ik met manlief Hans 
in Wolfheze, allebei geboren en 
getogen in Nijmegen. Mijn passie is 
tuinieren, er is elke dag weer veel te 
zien en te doen. Dat betekent dat ik 
vaak buiten te vinden ben en verder 
spel ik de krant, ben lid van de bieb,

 
luister radio, ik mag graag relative-
ren, ben dol op humor en ben ik een 
optimist. 
 

In mijn arbeidzaam leven werkte ik in 
de sociaal maatschappelijke sector in 
managementfuncties. De laatste 
jaren werkte ik bij diverse gemeen-
ten in de HR als personeels- en orga-
nisatieadviseur. Zowel in mijn werk 
als in ons dorp zag ik veel verande-
ren. Wat mij interesseert is hoe 
mensen hier wonen, hun drijfveren 
en hoe zij het vinden om in ons dorp 
ten wonen en/of te werken. Het valt 
mij op dat er meer mensen zijn die 
thuis een bedrijf of onderneming 
hebben.  
 

Ik kijk uit naar resultaten van ons als 
redactie van de Wolfskreet. 
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Bewoners Duitsekampweg op de 
bres voor inclusieve mobiliteit
 
“Geacht College, geachte leden van 
de Gemeenteraad”  
 

Het is april 2004. De bewoners van 
de Duitsekampweg en Lindeboom-
laan en het bestuur van Dorpsbelang 
reageren gezamenlijk op bouwplan-
nen voor de Duitsekampweg en 
constateren dat op het punt van 
verkeersafwikkeling geen rekening 
wordt gehouden met de speciale 
functie van deze straat als verblijfs-
gebied. De Duitsekampweg wordt 
namelijk intensief gebruikt door 
kinderen, fietsers, ruiters, wande-
laars, waaronder bewoners van het 
Schild en staat al onder druk door 
het verkeer. De gemeenteraad deelt 
de zorgen en geeft B&W opdracht dit 
bijzondere gebruik en de landschap-
pelijke waarde van de Duitsekamp-
weg te respecteren en plannen 
vooral samen met de bewoners te 
ontwikkelen.  
In de jaren daarna volgen meerdere 
toezeggingen over die zogenaamde 
burgerparticipatie. Recent bleek de 
uitdaging extra groot te worden door 
de effecten van de spooronder-
tunneling waarbij al het verkeer aan 
de westkant van de Wolfhezerweg 
en de noordzijde van het spoor over 
de Duitsekampweg zal gaan. Het 
aantal auto’s dat nu gemiddeld per 
week door de straat rijdt zal straks 
per etmaal passeren. 

 
 
 

Het ingehuurde verkeersadvies-
bureau had helaas alleen aandacht 
voor gemotoriseerd verkeer. Het 
woord voetganger komt in het 
rapport niet voor. De onderzoeker 
merkt alvast behulpzaam op dat de 
Duitsekampweg tot wel 6000 
verkeersbewegingen per dag aankan.  
 

De bewoners dienden 24 oktober jl. 
gezamenlijk een zienswijze in en 
stellen daarin vast, dat wat niet 
gemeten wordt kennelijk ook niet 
meetelt.  
Snelheidsmeters en verkeerstellin-
gen meten geen langzaam verkeer 
zoals kinderen, blinden etc. Dus zijn 
de auto ’s geteld en is de wegbreedte 
gemeten en hebben verkeerskundi-
gen geconcludeerd dat er geen 
problemen zijn te verwachten.  
 

De bewoners stellen de volgende 
aanpak voor: 
Eerst gaan aanwonenden (en bedrij-
ven en verenigingen) samen om tafel 
om te inventariseren wat we willen 
behouden en wat beter kan.  
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Daarna willen we met de gemeente 
overleggen, bijgestaan door onaf-
hankelijke expertise die zowel de 
bewoners als de ambtenaren van 
advies kan voorzien om zo samen 
een plan te maken.  
We moeten accepteren dat de 
verkeersdruk toeneemt, maar we 
willen wel kunnen profiteren van de 
meest actuele verkeerskundige 
kennis en inzichten op het gebied 
van een veilige en leefbare straat.  
 

Er is veel gaande op dat gebied van 
de straat heroveren op de auto. 
 “Inclusieve mobiliteit “ is dat ook 
kinderen, ouderen en andere kwets-
baren ruim baan krijgen.  "Verkeers-
slachtoffers” zijn ook de mensen die 
door de dreiging van het gemotori-
seerde verkeer van de straat worden 
verdrongen. 
“Shared space”, d.w.z. samen de 
ruimte delen in plaats van alleen de 
auto te tellen, is wereldwijd in op-
komst. De kennisinstituten voor 
veilig verkeer pleiten inmiddels una-
niem voor een verlaging van 30 naar 
15 km in straten waar de ruimte 
gedeeld wordt.  
 

De projectleiders bij de gemeente 
reageerden positief op dit voorstel, 
maar kwamen niet in actie om de 
benodigde expertise te zoeken. Het 
is goed dat we 8 november als bewo-
ners het heft in handen hebben 
genomen. 
De firma Barenbrug heeft gastvrij 
ruimte beschikbaar gesteld en als 

opwarmertje onthaalde Ulbe Anema 
de aanwezigen op een boeiend 
inkijkje in de geschiedenis van de 
Duitsekampweg (we hopen van harte 
dat Ulbe nog een keer het héle 
verhaal wil komen vertellen en laten 
zien!). Daarna gingen we aan de slag 
met verschillende onderwerpen. 
De projectleider spoorondertunne-
ling was aanwezig om “op te halen” 
en keerde onder de indruk huis-
waarts met een pak aantekeningen 
en het besef dat er huiswerk over-
gedaan moest worden bij de 
gemeente. 
 

Het was een zeer geanimeerde 
avond waarbij in groepjes stevig 
gediscussieerd werd en er ook echt 
geluisterd werd naar elkaar. Een 
bewoonster van het Schild die vaak 
op de DKW wandelt, kon haarfijn 
uitleggen waar zij als blinde behoefte 
aan heeft.  
We zijn vaak geneigd om te denken 
in oplossingen en vergeten erbij te 
zeggen waar het ons echt om gaat. 
Zij kon dat goed benoemen. 
Bijvoorbeeld: als blinde heb je een 
veilige zone nodig waar je niet bang 
hoeft te zijn om van de stok gereden 
te worden, rechte looplijnen, zonder 
onverwachte hindernissen zoals 
geparkeerde auto’s, en voor de 
oriëntatie met haar stok zijn natuur-
lijke gidslijnen nodig en voor slecht-
zienden heldere contrasten. 
 

Opvallende uitkomsten: de bewo-
ners willen dat alle gebruikers wel-
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kom blijven, maar de ruimte moet 
wel respectvol met elkaar gedeeld 
worden. Dus: rekening houden met 
elkaar (ruimte delen wil niet zeggen 
dat alle verkeersdeelnemers door 
elkaar bewegen).  
 
Te hard rijden bleek wel echt het 
grote pijnpunt. Snelheid zit in de 
rechtervoet en zodra een drempel is 
gepasseerd, wordt te vaak het gas-
pedaal ingedrukt. Dit probleem zal 
breed opgepakt moeten worden, ook 
door de bedrijven en verenigingen. 
Bewoners willen verder beslist geen 
bomenkap. Bij het inrijden van de 
straat ook geen oerwoud aan borden 

maar wel een niet te missen bood-
schap dat hier de auto te gast is en 
de snelheid 15 km.  
 

Deze avond was een mooie start. Er 
heerst scepsis of we invloed kunnen 
uitoefenen op een gemeente die 18 
jaar niet heeft geluisterd naar de zor-
gen van bewoners maar we hebben 
elkaar gevonden in constructief over-
leg. Als bewoners hebben we onze 
verantwoordelijkheid genomen, daar 
kan de gemeente een voorbeeld aan 
nemen.  
 

De straat is van ons allemaal! 
 
Ellen Ninaber 
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Open Tafel in Wolfheze 
 

Doe jij mee met de (maandelijkse) 
Open tafel?  
Het leuke om samen te eten is dat je 
nieuwe mensen leert kennen, eens 
anders eet dan je gewend bent en 
wellicht inspiratie opdoet. Dat is de 
reden dat we maandelijks een Open 
Tafel in Wolfheze gaan organiseren. 
Een échte dorpsaangelegenheid 
waar Iedereen welkom is.  
 

Het idee is om samen met dorps-
genoten een menu te maken en  
dat gezamenlijk te gebruiken.  
Voor tien euro heb je een gezellige 
avond mét biologisch driegangen-
menu. Voor wie meer wil betalen 
staat er een potje klaar, maar voor 
wie de kosten te hoog zijn is er altijd 
in overleg een plaats aan tafel.  
Wie meehelpt met koken of op-
ruimen krijgt korting. Bij de maaltijd 
wordt water geserveerd, iets anders 
drinken (geen alcohol) kan tegen 
meerprijs. Tijdens de gangen is er 
naast onderlinge gesprekken ook 
ruimte voor een lied, gedicht of 
verhaal.  
 

Er kunnen maximaal 16 mensen aan 
tafel en het begint om 18.00 uur.  
In het nieuwe jaar zal het elke derde 
donderdag van de maand zijn. Dit 
initiatief wordt gesteund door 
Leef!Wolfheze, Heerlijkheid 
Wolfheze en aangemoedigd door 
Dorpsbelang.  
 

Voor deelname, meld je aan voor 
de eerstvolgende Open Tafel op 
donderdag 15 december via 
info@heerlijkheidwolfheze.nl.  
 

het startup team Open Tafel: 
Liesbeth Morkus en Annemiek 
Nijeboer   

Reactie van een deelnemer: 
Ik hoefde niet lang na te denken  
of ik mezelf zou opgeven voor de 
eerste Open Tafel avond.  
Een mooie manier om eens andere 
mensen uit het dorp te ontmoeten. 
Ik werd verwelkomd door de koks 
Liesbeth en Esther die de middag 
met plezier in de keuken hadden 
gestaan voor hun twaalf gasten.  
Het thema was Hollandse pot en 
als starter hadden zij een heldere 
herfstsoep bedacht.  
Kok Liesbeth was lyrisch over de 
mega champignons die ze voor 
haar soep gebruikte en de beschik-
bare biologische groenten. Dat 
was ook zeker te proeven!  
De tweede gang was  traditionele 
boerenkool- en/of een hippe rode 
aardappelstamppot met lekkere 
toevoegingen erbij. Menigeen 
schepte voor een tweede keer op! 
En het toetje was … vlaflip, met de 
lekkerste bessensap. Lekker lang 
getafeld met aangenaam en divers 
gezelschap.  
Dank aan de initiatiefnemers van 
deze activiteit! 
 

Gea Slof 
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Nieuwbouw brandweer-
kazerne Wolfheze 
 

Sterk verouderd: dat is het kern-
woord dat bij de huidige brandweer-
kazerne van Wolfheze hoort. Boven-
dien is de locatie van deze kazerne 
niet optimaal: zó dicht bij de Beatrix-
school en gelegen aan het druk-
bereden fietspad naar Oosterbeek. 
Daar komt snel verandering in, want 
op de Parallelweg wordt een nieuwe 
brandweerkazerne gebouwd.  
 

“Als de pieper nú gaat ben ik weg!” 
Ik heb een gesprek met Herry Kelder-
man, postcommandant, bevelvoer-
der, chauffeur en manschap. De 
pieper ligt zoals altijd op tafel en 
alles moet daarvoor wijken. “Als hij 
nú gaat ben ik weg!”.  
Herry maakt duidelijk dat het hele 
proces beslist niet vanzelf is gegaan.  
“Al sinds 2014 zijn we bezig geweest 
met plannen maken, samen met de 
brandweer van Oosterbeek. In 2018 
is de post in Oosterbeek verbouwd 
en onze kazerne zou snel volgen. Het 
waren 8 lange jaren van locaties 
zoeken, bouwvergunningen, 
bezwaarprocedures, kopen van de 
grond, ontwerpen, afstemming op 
de ondertunneling, vertragingen 
door corona, prijsstijgingen, de 
oorlog in Oekraïne, enzovoort.”  
 

Tijdcapsule in de fundering 
Na de zomer is de nieuwbouw 
gestart. Er komt geen steen aan te 
pas in dit gebouw, “maar we wilden 

wel een gebaar maken: nu gaat het 
beginnen, we krijgen eindelijk een 
nieuwe kazerne.” Dus werd op 
28 september, in plaats van de 
eerste steenlegging, een tijdcapsule 
in beton gestort in het bijzijn van 
Agnes Schaap. De inhoud is geheim. 
In de nieuwe kazerne komt plek voor 
2 auto’s: een TAS (tankautospuit) en 
een MIB (multi inzetbaar brandweer-
voertuig), een kleedruimte, douches, 
toiletten, een instructieruimte, ont-
spanningsruimte en een keuken; 
alles berekend op 18 personen. 
Natuurlijk is het ontwerp afgestemd 
op snelle actie, zoals korte loop-
routes en toepassing van een elek-
tronische deur. En niet onbelangrijk: 
het gebouw is energieneutraal. 

 

Dit moet je mét het dorp vieren 
Ze lopen vóór op schema en begin 
april 2023 is de opening gepland. 
“We willen ons presenteren en dat 
doen we niet met een stille trom. Dit 
is zo uniek; Wolfheze zal weten dat 
er een nieuwe brandweerkazerne is. 
Dit moet je mét het dorp vieren.” 
In de maart-editie van de Wolfskreet 
volgt nadere informatie over de 
feestelijke opening! 
 

Marleen Hiltermann 
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Even voorstellen 
 
Mijn naam is 
Janet 
Esselaar-
Heijnert en 
met ingang 
van deze 
Wolfskreet 

heb ik de opmaak overgenomen van 
Peter Jasperse. 
 

Samen met mijn Peter (Esselaar) 
woon ik sinds half februari 2020 in 
Wolfheze in het huis waar hij vanaf 
zijn 10e is opgegroeid en waar mijn 
schoonvader Henk zo’n 40 jaar 
gewoond heeft. 

We zijn ouders van twee volwassen 
dochters en baasjes van twee katten 
met wisselende gebruiksaanwijzing.  
Ik werk als applicatiebeheerder/data 
analist bij een onderwijsadvies-
bureau/jeugdzorgaanbieder in Elst.  
Ik houd van rommelen in de tuin, 
koken, sport kijken, (elektrisch) 
fietsen, in binnen en buitenland 
beesten spotten en ik probeer sinds 
dit jaar - tussen al het onkruid door - 
in onze moestuin wat eetbare 
resultaten te kweken. 
 

Ik heb er zin in om een bijdrage aan 
de Wolfskreet te leveren en heb met 
deze goed gevulde editie meteen 
een mooie vuurdoop. 
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Wandeling op de Johanna-
hoeve met de boswachters 
 

Op 29 oktober hebben we een 
wandeling gemaakt op de Johanna-
hoeve met een verrassend grote 
groep van ruim 60 mensen. De 
eerste stop was bij het nieuwe 
“compensatiegebied”. Er zijn bouw-
plannen bij de voormalige hout-
zagerij Willemsen, een belangrijk 
leefgebied voor de zandhagedis, 
ringslang en hazelworm. Hiervoor 
moet gecompenseerd worden en 
deze locatie op de Johannahoeve is 
hiervoor uitgekozen. Deze dier-
soorten houden van een redelijke 
kale ondergrond met veel zand, zoals 
ook verderop in de slenk te zien is. 
Om dit te realiseren moet de rijke 
toplaag worden afgegraven, deze 
wordt op het naastgelegen land-
bouwperceel verwerkt. 
De week na de rondleiding zijn eco-
logen begonnen met het wegvangen 
van konijnen door de burchten te 
“fretteren”: er wordt dan een fret 
het konijnenhol ingestuurd, die het 
konijn uit de burcht jaagt. Op deze 
manier wordt het konijn levend en 
snel uit de burcht gejaagd zonder 

langdurige stress. Ze worden daarna 
weer vrijgelaten op een andere loca-
tie in het gebied. Dit wordt gedaan 
zodat de konijnen tijdens de grond-
werkzaamheden niet gewond raken 
of gedood worden.  
 

Edelherten en wolven 
Tijdens de wandeling kwamen we 
veel sporen tegen van edelherten. 
Zoals velen van jullie misschien wel 
hebben gehoord, hebben de edel-
herten dit jaar op de akker gebronst 
(paartijd). Sinds de aanwezigheid van 
de wolf zien we dat herten niet altijd 
meer op de “vaste” locaties verza-
melen voor de bronst. De edelherten 
hielden zich eerst voornamelijk op in 
de buurt van het wildviaduct over de 
A12 (gebied Reijerskamp). Sinds de 
verspreiding van de wolf op de zuid-
Veluwe zien we de edelherten steeds 
vaker ook in het gebied van de 
Johannahoeve. De natuur is daarbij 
gebaat omdat de graasdruk veel 
beter over het hele gebied verdeeld 
wordt. Voor de boer kan dat beteke-
nen dat er op percelen meegegeten 
wordt, waar dat eerst niet gebeurde. 
Als dat aanzienlijk wordt kan de boer 
hiervoor een kostenvergoeding 
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krijgen vanuit de Provincie (BIJ12). 
En als de edelherten er zijn, komt 
ook de wolf met enige regelmaat in 
het gebied. Ze hebben er nog geen 
nest maar gaan wel op verkenning 
uit en jagen er al wel. De wolf zal nu 
ook wel eens (en in de toekomst 
vaker) in de buurt van de camping of 
bebouwing komen om te zien of er 
wat voedsel te halen valt. Belangrijk 
is dus om geen voedsel buiten achter 
te laten, honden aan de lijn te 
houden en huisdieren ‘s nachts 
beschermd of binnen te houden. 
Eigenlijk zoals het nu ook al hoort en 
veelal ook gebeurt. 
 

Toekomstplannen 
Verder hebben we het gehad over de 
toekomstplannen voor het gebied.  
Een van de plannen is het afsluiten 
van enkele paden, waardoor we de 
vakken vergroten voor de natuur. Er 
ontstaat dan meer rust voor de wilde 
dieren. De af te sluiten paden 
worden dichtgezet met nieuwe 
beplanting, waar omheen rasters 
komen zodat het niet wordt opge-
geten door het wild. De alternatieve 
route door de heide is het reeds 
bestaande pad, dat gelegaliseerd 
wordt.  
In al onze gebieden zijn we bezig met 
het creëren van een “zoom-mantel-
kern” situatie. We willen af van de 
strakke bosranden en gaan wat meer 
struikvormers en lage bomen plan-
ten zodat het van lage vegetatie 
langzaam overgaat in het bos, een 

schuin opgaande rand. Deze geleide-
lijke overgangen met veel soorten en 
structuur biedt voor heel veel dier-
soorten een geschikte leefomgeving. 
Een belangrijke ingreep gaat ook 
plaatsvinden in het bos aan de 
noordkant. Er komt namelijk een 
corridor van de poel in het bos naar 
de akker. Hier ligt een oude slenk, 
die we open gaan maken. De herten 
weten op dit moment deze route al 
te vinden, maar voor de kleinere 
dieren, zoals bijvoorbeeld reptielen, 
insecten en vlinders, is het belangrijk 
dat de route naar de poel makke-
lijker te vinden is. 
 

Schouwgroep en vrijwilligerswerk  
Samen met enkele bewoners richten 
we een groep op om regelmatig de 
plannen te bespreken, zodat we de 
keuzes overleggen met jullie als 
bewoners. Op dit moment hebben 
we vanuit Wolfheze en Het Haze-
leger een vertegenwoordiger. 
Binnenkort komen we samen en 
gaan we de plannen voor deze groep 
uitwerken. Tijdens de wandeling zijn 
er meerdere personen geweest die 
geïnteresseerd zijn om vrijwilligers-
werk in het bos te doen. Als u graag 
wilt helpen dan kunt u een mailtje 
sturen naar dorpsgenoot René 
(recona.van.lopik@planet.nl); hij 
coördineert de werkdagen op de 
Johannahoeve. 
 

Nina Kreisler 
Toezichthouder bossen en parken 
Gemeente Arnhem 
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Beste dorpsgenoten, 
 

We kijken terug op weer een mooi 
Oranjejaar. Afgelopen seizoen 
konden we veel beloften uit het 
verleden inlossen. We hadden een 
prachtig Oranjefeest, veel mooie en 
diverse activiteiten en natuurlijk het 
lang uitgestelde kinderbouwdorp. 
Met recht een jaar om trots op te 
zijn. Als klap op de vuurpijl kwam 
daar in het najaar nog de Wolfheze 
Airborne Experience achteraan, een 
mooie samenwerking tussen het 
Airborne comité, Dorpsbelang 
Wolfheze en onze vereniging. Een 
samenwerking, die smaakt naar 
meer.  
Inmiddels is het bestuur weer aan de 
slag met het voorbereiden van het 
programma van 2023. 
 

Programma 2023 
In grote lijnen hebben we het 
programma in de steigers staan. 
Traditiegetrouw kent het Oranje-
programma ook in 2023 een vast 

aantal onderdelen, zoals de rond-
tocht door het dorp, activiteiten voor 
verschillende leeftijdsgroepen, 
schiettent, matjesmarkt enzovoort. 
Daarbij willen we een aantal succes-
sen van afgelopen jaar zeker laten 
terugkomen. Denk hierbij aan de 
Madams Taveerne en de fietsversier-
tocht. 
Omdat ook dit jaar Koningsdag 
midden in de week valt, staat het 
koningsbal gepland op zaterdag de 
29e zodat ieder de gelegenheid heeft 
zijn of haar roes de dag erna uit te 
slapen 㡶㡷㡸. Wil je meer over het 
programma van 2023 horen, kom 
dan vooral naar onze jaarvergadering 
op 27 januari a.s. 
 

Jaarvergadering januari 
De Algemene ledenvergadering vindt 
plaats op vrijdag 27 januari in de 
kantine van voetbalvereniging 
Wodanseck. Zoals altijd is iedereen 
welkom vanaf 20.00 uur en starten 
we stipt om 20.30 uur.  
De agenda en bijbehorende stukken 
zijn van tevoren op onze website te 
vinden. Heeft u geen toegang tot de 
website en zou u de stukken voor de 
jaarvergadering toch van tevoren 
willen ontvangen, neemt u dan 
contact met ons op via: 
info@oranjeverenigingwolfheze.nl of 
telefoonnummer 06-11 430 450. 
 

Nieuwe voorzitter? 
Als laatste een oproep: afgelopen 
bestuursvergadering heeft onze 
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voorzitter Servi Orbons aangegeven 
te gaan stoppen met die rol. Dat 
vinden we natuurlijk heel jammer, 
want als vereniging hebben we toch 
echt een voorzitter nodig.  
Bij deze dus een oproep: wil je je 
inzetten voor Wolfheze, en specifiek 
voor de Oranjevereniging, meld je 
dan aan bij info@oranjevereniging-
wolfheze.nl, of neem direct contact 
op met één van de bestuursleden om 
te bespreken wat de rol van voor-
zitter precies inhoudt. 
 

Nieuw bestuurslid? 
Daarnaast zoeken we ook nog uit-
breiding van het bestuur. We organi-
seren veel activiteiten voor de jeugd 
van Wolfheze. Helaas hebben we 
maar één bestuurslid die kinderen in 
die doelgroep heeft. Graag zouden 
we de jeugd nóg meer vertegen-
woordigd willen zien door nog een 
ouder in het bestuur.  
Ook zijn we ook op zoek naar brui-
sende bestuursleden met nieuwe 
ideeën voor de Oranje activiteiten. 
 

Rest mij u namens de Oranje-
vereniging hele fijne Kerstdagen en 
een goede Jaarwisseling te wensen. 
IJs en weder dienende, hoop ik dat 
we tijdens de Jaarvergadering op 27 
januari samen het glas kunnen 
heffen! 
 

Namens het bestuur van de Oranje 
Vereniging Wolfheze,  
Servi Orbons - Voorzitter 

 

 

 
 
Winterwandeling 
 

In navolging van de succesvolle 
midzomeravondwandeling stond er 
nog een midwinterwandeling in de 
planning.  
Nu is december de maand van volle 
agenda's, dus heeft het organiserend 
comité besloten een winterwande-
ling te organiseren als de rust weer 
in de agenda's is teruggekeerd.  
 

En dat is gelukt!  
We lopen een rondje Wolfheze van 
ongeveer 1½ uur. Ontmoeten staat 
centraal, leuk gezelschap en een 
warme consumptie verzorgen wij. 
Loop je gezellig mee? 
 

We zien jullie graag op zaterdag 
11 februari 2023 om 15.30 uur.  
Het verzamelpunt is het Dorpsplein. 
Zet het alvast in je agenda, dan 
beloven wij dat het een bijzondere 
belevenis wordt! 

 
Anna, Hella, Julia en Leonore 
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Nieuwe predikant voor 
Wolfheze 

 

Op 9 oktober was de intrede van 
onze nieuwe predikant ds. Martine 
Nijveld. Er waren veel mensen uit de 
gemeente maar ook van buiten 
aanwezig. En aan de oproep een 
bloem met een wens of groet mee te 
nemen, werd ruimschoots gehoor 
gegeven. 
Naast algemene werkzaamheden is 
het werkgebied van de nieuwe 
predikant Oosterbeek vooral de 
bewoners van boven de Utrechtse-
weg en Wolfheze. 
In een interview vertelde ze dat haar 
preken door de jaren heen minder 
betogend en meer open zijn 
geworden. En haar voorliefde voor 
het woordje “hoop” is gebleven. En 
ze noemt dan het lied: 
    “De toekomst is al gaande,         
    verborgen en gezien, 
    een stem die te verstaan is, 
    een God die draagt en dient.” 
De predikant gaf aan dat ze zin heeft 
om hier te gaan werken en dat ze 
graag samenwerkt en zich in wil 
zetten voor diversiteit. 

 

Ook hoopt ze dat er ruimte is voor 
nieuwe dingen. In de volgende 
uitgave van de Wolfskreet hoopt de 
predikant zelf iets schrijven. 
 

Oecumenische viering 
Op zondag 18 december is naar 
Engelse traditie een viering met 
Lessons and Carols. Het Oecume-
nisch Projectkoor verleent hieraan 
medewerking. 
De aanvangstijd is 19.00 uur en de 
viering vindt plaats in de Bernulphus-
kerk in Oosterbeek. 
 

Activiteiten in december 
20 december: Kerstlunch in de 
Vredebergkerk in Oosterbeek 
(actuele info t.z.t. op website) 
24 december:. 20.45 uur 
Kerstnachtdienst in de Opstandings-
kerk in Wolfheze (samenwerking met 
Geestelijke Verzorging Pro Persona)  
24 december: 21.30 uur Kerstnacht-
dienst in de Vredebergkerk in 
Oosterbeek 
25 december: 10.00 uur Kerst-
morgen Viering in de Vredebergkerk 
in Oosterbeek 
31 december: 19.00 uur Oecume-
nische Oudejaarsviering in de Bernul-
phus in Oosterbeek 
 

Inloophuis 
Elke donderdagmorgen staan van 
10.00 – 12.00 uur de deuren van de 
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Vredebergkerk in Oosterbeek (van 
Toulon van der Koogweg 3) open 
voor een kopje koffie/thee, een 
praatje of een luisterend oor. Het 
Inloophuis of Kerkcafé is een plaats 
van ontmoeting en heeft de bedoe-
ling een open huis te zijn voor de 
samenleving (contactpersoon: Greet 
Meijer, 026 4451910). 
 

Tenslotte: Wees welkom, alle activi-
teiten staan open voor iedereen. 
Op onze website vind u altijd de 
meest actuele gegevens, kijk op 
www.pkn-oosterbeek-wolfheze  
Wilt u meedoen of meer weten,  
neem dan contact op met dhr. 
Willem Merkens ( 026 4821639) 
 
 

 

Start uitvoering recreatie-
zonering in natuurgebied 
Wolfheze  
 

Om de kwetsbare natuur te bescher-
men en een goede natuurbeleving te 
behouden gaat Natuurmonumenten 
in januari en februari 2023 de paden-
structuur in natuurgebied Wolfheze 
aanpassen. Deze maatregel vloeit 
voort uit het Recreatie Zoneringsplan 
Veluwe dat door de provincie Gelder-
land is vastgesteld.  
 

In natuurgebied Wolfheze liggen 
enorm veel wandelpaden en er zijn 
ook in de loop der jaren diverse sluip 

paden ontstaan. Hoe meer afstand 
er is tussen de verschillende paden, 
hoe meer rust en hoe waardevoller 
het gebied is voor dieren. Op de 
meest kwetsbare plekken - vooral op 
de heide en de overgangen van 
heide naar bos - verlegt Natuur-
monumenten paden en routes om 
ruimte te geven aan beschermde 
soorten zoals zand-
hagedis, adder, 
hazelworm, veld-
leeuwerik en draai-
hals (zie afbeelding).  
Ook de parkeerplaats aan de 
Utrechtseweg wordt afgesloten. 
Hierdoor wordt er veel meer rust 
gecreëerd in het gedeelte waar maar 
liefst zes van zeven zeldzame Neder-
landse reptielsoorten leven.  
Hiermee wordt de afname van het 
totaal aan plant- en diersoorten (de 
biodiversiteit) een halt toegeroepen. 
 

Werkzaamheden in januari en 
februari 2023 
In januari en februari 2023 gaat 
Natuurmonumenten aan de slag met 
het verleggen en afsluiten van een 
aantal sluip- en wandelpaden (d.m.v. 
takkenhopen, bomen of boomstron-
ken). Of het dichtleggen van paden 
met plaggen - afgestoken grond met 
begroeiing. Door plaggen te leggen, 
groeit er sneller begroeiing op de 
plek van het pad en ontstaan elders 
open zandplekken die ecologisch 
heel waardevol zijn. Sommige paden 
worden deels ondiep gefreesd, zodat 
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er een kiembed ontstaat voor zaden 
dat zorgt voor begroeiing op de 
paden. Ook kunnen paden ontoegan-
kelijk worden gemaakt door bomen 
en struiken aan te planten. Deze 
aanplant zal pas in het najaar van 
2023 plaatsvinden. Veel vogelsoor-
ten broeden in de periode maart tot 
en met juli. Om die reden moeten de 
meeste werkzaamheden voor de 
start van het broedseizoen zijn afge-
rond.  
 

Uitvoering Recreatiezoneringsplan 
Veluwe 
Op 17 mei 2022 stelden Gedeputeer-
de Staten het Recreatiezonerings-
plan Veluwe vast. Provincie, gemeen-
ten, grondeigenaren en terreinbe-
heerders werken nu aan de uitvoe-
ring van de maatregelen uit het 
zoneringsplan. We werken samen 
aan een sterke en gezonde Veluwe, 
zodat er een toekomst is voor de 
Veluwe. De provincie Gelderland 
heeft het initiatief genomen tot het 
maken van een Veluwebreed 
Recreatiezoneringsplan. 

De natuur op de Veluwe gaat name-
lijk achteruit. Eén van de oorzaken is 
verstoring door recreatie, verkeer en 
evenementen. Vooral in kwetsbare 
delen van de Veluwe hebben planten 
en dieren hieronder te lijden. Zo erg 
zelfs dat sommige soorten van de 
Veluwe dreigen te verdwijnen of uit 
te sterven met als risico dat we de 
soortenrijke natuur op de Veluwe 
kwijtraken. Om de Veluwse natuur 
weer gezond te maken worden her-
stelmaatregelen uitgevoerd voor 
heide, stuifzanden, bossen, vennen 
en beken.  
Het Recreatiezoneringsplan is een 
eerste, en belangrijke, stap om de 
komende jaren richting te geven aan 
het recreatief gebruik van de Velu-
we. Er is blijvende samenwerking 
nodig in het zoeken naar oplossingen 
die zorgen voor natuurbehoud en 
voor behoud van de grote recreatie-
ve belevingswaarde van de Veluwe. 
Lees het volledige bericht op de 
website: www.nm.nl/start-
recreatiezonering-wolfheze 

 
 

Ramona Fredriks 
Boswachter 
Communicatie en 
Beleven  
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De jeugd van Wodanseck 
 
Op een frisse, vroege november 
ochtend werden de witte wieven 
boven de Reijerscamp opgeschrikt 
door een vrolijk kabaal.  
Deze ochtend speelden de beide 
jeugdteams thuis. Dat betekent 
naast onze eigen jeugd, vier teams 
op bezoek. Een gezellige drukte!  
De drukte werd compleet toen een 
lesauto van Rijschool Van Herpt het 
veld op kwam rijden. Met luid getoe-
ter kondigden Joop en Fennie zich 
aan. De trouwe supporters van onze 
jeugd werden met een boks van elke 
speler onthaald.  
Joop en Fennie kwamen niet met 
lege handen. Vanaf hun achterbank 
rolden zo een heel net vol gloed-
nieuwe voetbal-ballen over het 
voetbalveld! Deze werden met groot 
enthousiasme ontvangen. En ze 
bleken échte geluksballen want 

verschillende wedstrijden werden 
gewonnen die dag! Wat zijn we blij 
met zulke support voor onze jeugd! 
Grote dank aan Rijschool van Herpt. 
Maar ook dank aan Dorpsbelang 
Wolfheze en de ouders die sponsor-
bedragen ter beschikking stelden 
voor de jeugd. Met maar liefst 22 
enthousiaste voetballers bruist de 
jeugd.  
 

Wil je een keer mee ballen? jij bent 
van harte welkom op de woensdag-
avond vanaf 18 uur!  
Gaat jouw voetbalhart nu harder 
kloppen na al dit enthousiasme, 
meld je dan eens op het sportpark 
aan de Duitsekampweg. Alle hulp en 
enthousiasme is welkom én nodig 
om deze club, die binnenkort Abra-
ham/Sarah in de ogen kijkt, te laten 
bruisen. 
 

Julia Donkers 
trotse moeder JO7 & JO10 
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20,- per uur 

Prijs  € 20,- per uur 
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Vlinders die het goed doen in 
Wolfheze-Laag 
 

Landelijk gaat het al jaren niet goed 
met veel dagvlinders in Nederland. 
Toch zijn ook goede berichten te 
melden. Zo zien we dat het verschra-
lingsbeheer op de voormalige akker-
gronden rond het oude dorp van Laag-
Wolfheze zijn vruchten afwerpt.  
Waar vroeger voornamelijk grassen 
overheersten nemen de kruidenvege-
taties geleidelijk toe.  
 

Dit wordt bewerkstelligd door de 
diverse manieren van beheer. Zo 
wordt het grasland bij de parkeer-
plaats van Laag-Wolfheze al enige 
jaren gefaseerd gemaaid en het over-
tollige gras afgevoerd. De kruidenrijk-
dom neemt er ook flink toe. Soorten 
van kruidenrijke graslanden die indi-
cerend zijn voor hogere natuurlijke 
waarden zoals wilde Margrieten en 
Grote Ratelaar komen geleidelijk meer 
voor. Ook ontstaan op schralere delen 
waar de grasvegetatie ijler wordt en 
water na flinke regenbuien wat stag-
neert, plekken met mosachtige 
begroeiing. Dat biedt een perspectief 
voor wat zeldzamere paddenstoelen 
soorten uit de groep van de zoge-
naamde “wasplaten” die aan dit 
landschapstype gebonden zijn. 
Binnen begraasde terreinen van Laag-
Wolfheze zorgen runderen voor 
mozaïeken in de voormalige akker 
terreinen d.m.v. hun manier van 
grazen. Deze manier van begrazing 
levert ook plaatselijke struweel-
vorming op. De diversiteit verhoogt en 

de grasvegetatie neemt door de jaren 
heen wat meer af. Andere delen 
worden weer wat meer met schapen 
begraasd.  
Dat het diverse beheer zijn vruchten 
afwerpt, blijkt uit de aanwezigheid van 
diverse dagvlindersoorten die zich 
inmiddels hebben gevestigd, waar-
onder enkele soorten die op de rode 
lijst van dagvlinders voorkomen. 
Dat bevestigt dat Natuurmonumenten 
de goede weg heeft ingeslagen qua 
beheer-omstandigheden voor onder 
andere dagvlinders. Ook de struwelen 
helpen daaraan mee. Zo kun je in het 
zomerhalfjaar op de bloeiende bramen 
veel andere insecten groepen aan-
treffen zoals hommels, kevers, wilde 
bijen en zweefvliegen.  

Bruine vuur-
vlinder (zie 
foto) en Bruin 
Blauwtje zijn 
dagvlinders die 
indicerend zijn 
voor de open 
en schrale 

vegetaties die geleidelijk ontstaan zijn.  
Desondanks blijven we alert op andere 
ontwikkelingen die de natuur bedrei-
gen zoals de verdroging van de bodem 
waardoor ook andere kwetsbare soor-
ten verdwenen zijn uit het gebied. 
Natuurmonumenten blijft zich inzetten 
voor een betere natuur rond Wolfheze 
voor huidige en toekomstige genera-
ties. Daar kunt u van op aan.  
 

Roel van Ekeris,  
Boswachter Natuurmonumenten Zuid 
Veluwe IJsselvallei 
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Gevraagd: mensen van goede wil 
Kerstnachtviering Wolfheze 2022 
 

Kerstfeest 2022: de mensheid hun-
kert, dit donkere jaar misschien wel 
meer dan ooit, naar licht. Mensen 
zien uit naar vrede. Mensen verlan-
gen naar rechtvaardigheid en een 
goede toekomst voor al wat leeft. 
Wat zegt Kerst over dat verlangen? 
Dat ons een geschenk van liefde 
toevalt, vanuit de hemel. En tegelijk: 
dat deze gave een opgave inhoudt. 
Dit kindje kan het niet alleen af. Het 
vraagt om mensen van goede wil. 
Het nodigt ons uit om, ieder op zijn 
of haar manier, bij te dragen. 
Waaraan? Aan licht. Aan vrede en 
liefde. Aan rechtvaardigheid en 
toekomst voor al wat leeft. 

Voor het eerst sinds het begin van 
corona is er weer een gezamenlijke 
Kerstnachtviering in de Opstandings-
kerk van Pro Persona.  
Iedereen is van harte welkom! 
 

Wanneer: zaterdag 24 december 
20.45 uur: samenzang 
21.00 uur: Aanvang viering 
Waar: Opstandingskerk Pro Persona 
Thema: Gevraagd: mensen van 
goede wil 
Voorganger: ds. Taco Bos 
Muziek: 
Het koor Zingenderwijs onder leiding 
van. Marianne van Liemt-Kramer 
Piano: Mieke van Dommelen 
Saxofoon: Hilde Büchner 
 

Na afloop is er glühwein en warme 
chocomel op het Kerkplein.
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De Duizendjarige Den vertelde 
 

Zoals bekend, is Wolfheze begin vorige eeuw 
ontstaan ten zuiden van de spoorlijn door de 
komst van het “Krankzinnigengesticht Wolfhezen”. 
Een eerste ”buitenwijk” heeft Wolfheze dan 
eigenlijk al met De Buunderkamp, bestaande uit 
een hotel/ pension met vijf kleine houten wonin-
gen voor de pensiongasten. Daarnaast zijn er op 
De Buunderkamp het Pension “De Buunder” van 
Root, twee spoorwegwoningen en later het grote 
“Landhuis De Boschhoeve” van Braat en meerdere 
buitenhuizen. Na sluiting en afbraak van het oude 
hotel De Buunderkamp worden de vijf kleine 

houten woningen verkocht, vergroot en vaak ook permanent bewoond. 
In 2001 worden op de Buunderkamp vijf woningen bestemd tot recreatie-
woningen en de rest (12) tot woondoeleinden. Hiermee is Wolfhezens éérste 
buitenwijk De Buunderkamp eigenlijk officieel een feit. De laatste recreatie-
woningen krijgen daar in 2008 een woonbestemming, dit zijn er dan nog vier 
want één is er afgebroken. Een heel lange weg heeft de tweede buitenwijk 
van Wolfheze “Het Hazeleger” moeten gaan om ook de bestemming woon-
doeleinden te verkrijgen. Daar gaat deze aflevering onder andere over. 
 
 

Aflevering 77: Wolfhezens tweede buitenwijk Het Hazeleger 
 
 
 

Het gebied in de oksel van de Am-
sterdamseweg en de Wolfhezerweg 
heeft de gemeente Renkum al sinds 
begin jaren 50 van de vorige eeuw 
bestemd als bungalowterrein en in 
juni 1963 wordt dit plan door Gede-
puteerde Staten goedgekeurd. Het 
terrein is 17 hectare en G.S. stelt als 
voorwaarde dat er niet meer dan 10 
huisjes per hectare mogen worden 
gebouwd met een onderlinge af-
stand van 30 meter h.o.h. (hart op 
hart). 

 
 

De eigenaar van de grond is de heer 
Zanen uit Wassenaar (die maar liefst 
95 hectare in deze omgeving bezit) 
maar… niet erg genegen is om de  

17 hectare aan de gemeente te ver-
kopen. Aanvankelijk wil de gemeente 
een compleet recreatiebungalow-
bedrijf op de 17 hectare laten neer-
zetten met alles erop en eraan, zoals 
een kantine, kampwinkel, dagverblijf 
en een dienstwoning voor de 
beheerder. Zanen zegt dat hij zelf 
overweegt daar een bungalowpark 
te laten aanleggen. 
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ƒ 500.000,- 
Als Hazeleger International in 
oktober 1972 een bod doet van 
ƒ 500.000,- voor de 17 hectare zegt 
Zanen “Kom over een jaar of vijf 
maar terug” en toont zich niet bang 
voor onteigening.  
Hazeleger biedt de gemeente daarna 
hetzelfde bedrag als deze overgaat 
tot onteigening. B en W besluit dan 
tot onteigening over te gaan als 
Zanen niet goedschiks de grond 
verkoopt en hij krijgt hiervoor tot 1 
juni 1973 de tijd. Zanen verkoopt op 
28 september 1973 uiteindelijk de 17 
hectare voor ƒ 500.000,- aan Haze-
leger. 
 

Kuipers failliet 
Het is Kuipers Bouwbedrijf BV die 
van de gemeente toestemming krijgt 
150 bungalows voor ƒ 121.000,- k.k. 
met een oppervlakte van 65 m2 te 
bouwen. Doch Gedeputeerde Staten 
van Gelderland vindt 150 te veel en 
vraagt de Minister van Volkshuisves-
ting en Bouwnijverheid de besluiten 
van B en W van Renkum te schorsen. 
Bij Koninklijk Besluit van 27 decem-
ber 1974 gebeurt dat dan ook. 
 

Inmiddels heeft de Fa. Kuipers echter 
een weg aangelegd op de bestaande 
bospaden en is zij reeds begonnen 
met een paar houten huizen. De 
bouwactiviteiten worden geschorst 
tot 1 juni 1975. De bouwonderne-
ming Kuipers wordt van dit alles het 

slachtoffer en gaat failliet na het 
nodige juridisch getouwtrek met de 
gemeente. 
 

Nieuw plan 
Herziening daarna van het hele plan 
door de gemeente resulteert ten-
slotte in 86 huisjes en de gebroeders 
Borger van Projectontwikkelings-
maatschappij “De Sleutel” krijgen 
vergunning om 86 bungalows voor 
recreatiedoeleinden te bouwen. 
 
Realisatie en verkoop 86 bungalows 
De bouw wordt gerealiseerd in 1976 
t/m 1979 en er staan tenslotte 77 
stenen en 9 houten huizen. Op het 
terrein wordt in 1976 een informa-
tie-bouwkeet gebouwd, terwijl de 
gebouwde nummer 1 als proef-
bungalow dient en daarvoor ook met 
meubilair is ingericht. In de bouw-
keet zitten de gebroeders Borger om 
aspirant-kopers te ontvangen, over 
het project te informeren en koop-
contracten af te sluiten, vrij op 
naam, vanaf de tekening.  
 

Vanaf ƒ 154.000,- v.o.n. (incl. grond) 
kan men zich eigenaar noemen van 
een mooie bosbungalow. Een fraaie 
folder “Terug naar de Natuur” moet 
westerlingen e.d. bewegen om een 
bungalow op dit park te kopen. 
Uiteraard is de prijs van een bunga-
low afhankelijk van de oppervlakte 
van de grond, maar ook van het tijd-
stip van de bouw. 
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Tijdens de bouw, waarbij steeds 
groepen van 10 à 11 huizen zijn 
gebouwd, is onder andere het te 
betalen B.T.W.-bedrag verhoogd. De 
laatste huizen zijn verkocht voor 
ƒ 260.000,- 

 

Naam van het park en de Vereniging 
Het park is vernoemd naar Barend 
Hazeleger die in 1973 de grond van 
het park van Zanen weet te kopen. In 
juni 1978 wordt de “Bewoners-
vereniging ’t Hazeleger” opgericht en 
in september 1979 worden de statu-
ten vastgelegd in een notariële acte. 
 

Leuke vondst! 
In het begin van de jaren 80 is ’t 
Hazeleger ook een plek waar zaken 
worden verhandeld die het daglicht

 
 

niet kunnen verdragen.  
Eén van de bewoners importeert  
leer vanuit Polen, maar in zijn 
woning gaan ook grote hoeveelhe-
den heroïne en geld om. De zaak is 
nooit helemaal opgelost omdat de 
man zelfmoord heeft gepleegd.  

 

Later wordt in de inmiddels verkoch-
te woning van de “leerhandelaar” 
tijdens verbouwingswerkzaamheden 
een geheimzinnige geldvondst 
gedaan. Een kistje met een indruk-
wekkende hoeveelheid binnen- en 
buitenlands geld, dat vervolgens de 
inzet wordt van een burenruzie tus-
sen de eigenaar van de woning en de 
klussende buurman die op vinders-
loon heeft gerekend. 
 

  

 De plattegrond van de stenen bungalow zoals deze in de verkoopfolder “Terug 
 naar de Natuur” staat. 
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Permanente bewoning 
In 1983 komen de eerste berichten 
in de pers over permanente bewo-
ning in ‘t Hazeleger, dat in strijd is 

met de gemeentelijke voorschriften. 
Er zijn dan al 51 bewoners ingeschre-
ven in het bevolkingsregister.  
Tot de vaste bewoners behoort ook 
het Tweede Kamerlid voor de PvdA  
Eveline Herfkens, de echtgenote van 
burgemeester Ed van Thijn van 
Amsterdam. 
De politiële controle op de al dan 
niet permanente aanwezigheid van 
de bewoners is dan reeds lang in 
onbruik geraakt. Legalisering lijkt de 
gemeente de beste oplossing, maar 
gelet op de voorgeschiedenis valt op 
dat moment niet te voorspellen wat 

 
 

de houding van de provincie tegen-
over legalisering zal zijn. Op een 
thema-avond in 2000 toont het 
Statenlid P. Jansen van GroenLinks 
zich fel tegen permanente bewoning 
in het bos, zoals gebeurt in ’t Haze-
leger. 

 
 

Inspecteur Ruimtelijke Ordening 

En dan: vooruitlopend op een onder-
zoek dat de inspectie verricht in de 
gemeente Renkum richt de Inspec-
teur Ruimtelijke Ordening Oost zich 
in juli 2001 in een pittig schrijven 
(brandbrief) aan het College van 
Burgemeester en Wethouders van 
gemeente Renkum. Hij constateert 
vier categorieën van overtredingen 
bij ‘t Hazeleger: 
  

  

Een stenen bungalow op ’t Hazeleger die nog in de originele staat is. 
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1. Permanente bewoning van 
recreatiewoningen 

2. Aanbouw, bouw bijgebouwen etc. 
zonder bouwvergunning 

3. Afgifte bouwvergunningen in 
strijd met de bestemming 

4 Afgifte bouwvergunningen op 
grond van interne richtlijn en niet 
op grond van bestemmingsplan. 

 

Dat geeft natuurlijk grote onrust, 
zowel bij de bewoners van het park 
als binnen de gemeente. De kranten 
staan er vol van met krantenkoppen 
als: “Gedwongen verhuizing dreigt 
voor bewoners vakantiehuizen Wolf-
heze”. 
In december 2001 leidt dit al tot een 
geschil bij de verkoop van een wo-
ning en moet dit bij de kortgeding-
rechter in Arnhem voorkomen. 
 

Raad van State 
De definitieve afwijzing door de 
Provincie van het gemeentelijk 
bestemmingsplan buitengebied van 
Renkum (waarin het permanent 
wonen wordt toegestaan) betekent 
dat er een gang naar de Raad van 
State nodig is. Deze stelt in de zitting 
van januari 2003 dat de Provincie 
haar huiswerk moet overdoen. Bij de 
volgende zitting in november 2004 
kan de vlag al bijna uit voor de bewo-
ners.  
De Raad van State oordeelt dan dat 
het geen vakantiewoningen zijn 
omdat ’t Hazeleger in het Streekplan 
Midden- Gelderland van 1987 al is 

aangeduid als stads- en dorpsgebied, 
waar permanent wonen is toege-
staan. Gedeputeerde Staten (bij 
monde van Th. Peters) kondigen 
echter direct na de uitspraak aan dat 
zij de zaak opnieuw willen onder-
zoeken. Peters zegt wellicht met een 
andere motivering wel gelijk te 
kunnen krijgen, maar gaat toch eerst 
met de gemeente Renkum praten. 
 

’t Hazeleger wordt legaal 
Na twee keer ongelijk te hebben 
gekregen bij de Raad van State 
kondigen Gedeputeerde Staten in 
april 2005 toch aan een streep te 
willen zetten onder de kwestie door 
een afwijkingsprocedure voor het 
streekplan te starten, waardoor ’t 
Hazeleger een woonbestemming 
krijgt.  
Maar… wel met frisse tegenzin!  
 

Na inspectie door de gemeente in 
begin 2006 krijgen 49 van de 86 
woningen een woonbestemming. De 
overige 37 nog niet omdat ze veelal 
illegaal zijn verbouwd en onduidelijk 
is of ze wel voldoen aan de eisen die 
zijn vastgelegd in het Bouwbesluit. In 
mei 2008 rondt de gemeente de 
toets op de laatste 37 panden af en 
krijgen deze een woonbestemming. 
Tegenwoordig heet deze bosrijke 
buitenwijk “Het Hazeleger” in plaats 
van ’t Hazeleger. Het is een heel 
geliefde woonplek, waar - als er een 
huis te koop komt - snel een nieuwe 
eigenaar wordt gevonden 
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Werkzaamheden voormalige 
“Open Hofkerk”- complex 
volop van start. 
 

Voor iedereen is het nu zichtbaar: 
een groot deel van het “Open 
Hofkerk-complex” is gesloopt en 
afgebroken.  
Er is een enorm groot gat ontstaan, 
waar eens “de Burcht” stond en 
vroeger het centrum vormde van de 
sociale gemeenschap in Wolfheze. 
“De Burcht” heeft jarenlang aan veel 
activiteiten binnen het dorp onder-
dak geboden. En het werd een voor-
loper van een multifunctioneel 
gebouw met o.a. kinderopvang. 
Inmiddels heeft de tijd zijn werk 
gedaan en krijgt het een nieuwe 
bestemming.  
 

De foto laat zien dat er ook een 
groot gat in het voormalige 
kerkgebouw is ontstaan. Een 
bijzondere aanblik, komt dat wel 
goed? 

 
 
 
De aanwezige werklieden vertelden 
dat zij bezig waren met koude en 
warme leidingen te leggen. Het is de 
bedoeling dat alle woningen die op 
het perceel worden gebouwd, geheel 
zelfvoorzienend worden voor wat 
betreft de energie. Er komen zonne-
panelen en een grote warmtepomp, 
zodat de woningen zijn voorzien van 
zowel van warmte in de winter als 
koude lucht in de zomer.  
De werklieden noemden het een 
uniek project binnen Nederland, er is 
er geen vergelijkbaar. Desgevraagd 
kunnen wij gerust de bouwontwikke-
lingen volgen. 
 

En het project is van achter de hek-
ken – want het is verboden om het 
terrein te betreden – verder voor 
iedereen zichtbaar. 
 

Marjan Onvlee 
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Feestelijk onthaal Sinterklaas 
 
Denk je dat je als organisatie van de 
intocht van Sinterklaas alles goed 
geregeld hebt, wordt het tóch nog 
spannend op de dag zelf.  
 
Pieten die de Sint zoeken. Een 
burgemeester en de kinderburge-
meester die ook door Wolfheze 
dolen op zoek naar de Goedheilig-
man. En de Sint zelf die uit gewoonte 
naar het station komt, terwijl de 
intocht dit jaar in de Klaproos wordt 
gehouden! Het was weer spannend 
voor de kinderen, maar gelukkig 
kwam ook dit jaar alles weer goed.  
 

Op een erg frisse zaterdag 19 novem-
ber was de jaarlijkse ontvangst van 
de Sint en zijn Pietjes. Om 10 uur 
werd hij onthaald in de Klaproos. Een 
uurtje eerder waren de kinderen al 
op pad gestuurd om een geheime 
code te verzamelen. 

 
 
Dat was nodig ook, want het was de 
code van de kluis waar alle cadeaus 
in lagen. Achter verschillende ruiten 
hingen puzzels, waarmee de 
kinderen in totaal vier cijfers konden 
verzamelen.  
De Sint had naar de Klaproos een 
nieuwe, jonge ploeg van Pieten mee-
genomen. Voor de kinderen uit 
Oekraïne was er zelfs een Vertaal-
piet! De jonge Pieten moesten 
toevallig vandaag hun Pieten-
examen zien te halen. Konden ze een 
beetje mikken met cadeaus in een 
schoorsteen? Of rennen op hoge 
hakken en hun evenwicht bewaren? 
Goed touwtrekken? 
Het werd één groot feest: alle Pieten 
haalden hun diploma. En de code 
voor de kluis werd gekraakt. Blije 
kinderen gingen met een mooi pakje 
naar huis.  
 

Tot volgend jaar! 
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Weekagenda 
 

Maandag   
09:00 – 10:00 55+ gym Gymnastiekzaal, Balijeweg 20a 
19:30 – 20:30 Slow sports met thee na afloop Wodanseck, Duitsekampweg 45 

Dinsdag   
07:00 – 07:30 Goedemorgengebed Heerlijkheid Wolfheze, nr. 84 
09:15 – 10:15 Damesgymnastiek/sport en spel 

(50plussportenspel.nl) 
Gymnastiekzaal, Balijeweg 20a 

16:00 – 16:30 Themadans voor kinderen van 4-6 jaar 
(ritmiekmuziek.nl) 

Gymnastiekzaal, Balijeweg 20a 

16:30 – 17:30 Streetdance voor kinderen van 6-9 jaar 
(ritmiekmuziek.nl) 

Gymnastiekzaal, Balijeweg 20a 

Woensdag   
18:00 – 19:00 Voetbaltraining jeugd onder 7  

(Anthony Steinvoorte 06-24233944) 
Wodanseck, Duitsekampweg 45 

19:00 – 20:00 Voetbaltraining jeugd onder 10  
(Jordi van Grönningen 06-25126626) 

Wodanseck, Duitsekampweg 45 

19:15 – 20:15 Dynamic Yoga (senangpt@hotmail.com) Beatrixschool, Balijeweg 20a 
20:00 – 21:30 Voetbal senior veteranen Wodanseck, Duitsekampweg 45 
20:00 – 22:00 Koor Harmony (026-4822038) Het Schild, Wolfhezerweg 1 
Donderdag   
10:00 – 12:00 Crea Café (alleen in de even weken) Heerlijkheid Wolfheze, nr. 84 
13:00 – 14:00 Spreekuur gebiedsagent Medisch Centrum Pro Persona 
15:30 – 16:30 Yogales voor kinderen van 5-9 jaar 

(www.kinderyogapraktijk-deverbinding.nl) 
Gymnastiekzaal, Balijeweg 20a 

16:45 – 17:45 Yogales voor kinderen van 9-13 jaar 
(www.kinderyogapraktijk-deverbinding.nl) 

Gymnastiekzaal, Balijeweg 20a 

vanaf 18:00 Open tafel (elke derde donderdag van de maand) Heerlijkheid Wolfheze, nr. 84 

Vrijdag   
08:00 – 11:30 Weekmarkt Dorpsplein 
09:00 – 16:00 Groentemarkt en winkel open Heerlijkheid Wolfheze, nr. 84 
10:00 – 12:00 Koffie Plus Heerlijkheid Wolfheze, nr. 84 
16:00 – 17:00 Voorleescafé Heerlijkheid Wolfheze, nr. 84 

Zaterdag   
08:30 – 09:30 Functionaltraining (senangpt@hotmail.com) Gymnastiekzaal, Balijeweg 20a 
09:30 – 16:00 Groentemarkt en winkel open Heerlijkheid Wolfheze, nr. 84 

Zondag   
09:30 Hardlopen (026-4822362) Station 
14:00 – 17:00 Bitterballentoss (eerste zondag van de maand) TV de Slenk, Duitsekampweg 43 
17:00 – 19:00 Leef! Diner, viering en maaltijd (elke eerste 

zondag van de maand) 
Heerlijkheid Wolfheze, nr. 84 

11:00 – 13:00 Leef! Lunch, viering en lunch (elke derde zondag 
van de maand) 

Heerlijkheid Wolfheze, nr. 84 

 
Heb je ook een activiteit voor de weekagenda ?  
Laat het ons weten via redactiewolfskreet@gmail.com !  
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